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Naše téma

Před časem londýnská umělkyně Venetia Ber-
ryová spočítala bavlněné tašky zdarma, které se 
jí nahromadily ve skříni. Bylo jich tam nejméně 25 
- tašky od ekologické módní značky Reformation 
a z retro-obchodů, tašky ze Soho House, butiko-
vých venkovských hotelů a nezávislých uměleckých 
krámků. Dvě tašky byly z optiky Cubbits a jeden 
dokonce z česnekové farmy. “Dostávám je, aniž bych 
měla na výběr,” řekla 28letá Berryová listu The New 
York Times.

Bavlněné tašky se staly prostředkem, jak značky, 
obchodníci a supermarkety dávají najevo, že myslí 
na blaho naší planety - anebo si alespoň uvědomují, 
jak škodlivé je nadměrné používání plastů při balení.  
“V New Yorku je nyní trendy nosit bavlněné tašky z míst-
ních lahůdkářství, obchodů nebo oblíbených steako-
vých restaurací,” řekla designérka Rachel Comeyová.

Měly nahradit plastové, teď 
bavlněné nákupní tašky 
vytvářejí docela novou krizi
Ukazuje se, že dobře myšlené přijetí bavlněných tašek ve skutečnosti vytvořilo nový 
problém. Bio-bavlněnou tašku by bylo potřeba použít 20 000krát, aby vynahradila 
celkový dopad na svou výrobu. Navíc najít způsob, jak takovou tašku zlikvidovat  
s ekologicky nízkým dopadem, není ani zdaleka tak prosté, jak by si lidé mohli myslet. 

Správný krok ekologickým směrem? Ne tak do-
cela. Ukazuje se, že dobře myšlené přijetí bavlněných 
tašek ve skutečnosti vytvořilo nový problém. Bio-
bavlněnou tašku by bylo potřeba použít 20 000krát, 
aby vynahradila celkový dopad na svou výrobu, zjis-
tila v roce 2018 studie dánského ministerstva životní-
ho prostředí.

To se rovná každodennímu používání jediné tašky 
po dobu 54 let. Pokud by všech 25 tašek Venetie  
Berryové bylo bio, pak by musela žít více než tisíc let, 
aby zhodnotila svůj nynější taškový arzenál.

“Bavlna je nesmírně náročná na spotřebu vody,” 
řekl Travis Wagner, profesor ekologie Univerzity  
v Maine. Je také spojená s nucenou prací vzhledem  
k odhalení toho, jak se zachází s ujgurskou menšinou 
v čínské oblasti Sin-ťiang, která produkuje 20 pro-
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cent světové bavlny a dodává ji většině světových zá-
padních značek.

Navíc najít způsob, jak takovou tašku zlikvido-
vat s ekologicky nízkým dopadem, není ani zdaleka 
tak prosté, jak by si lidé mohli myslet. Nemůžete 
například dát bavlněnou tašku do kompostovací 
popelnice. A jen zhruba 15 procent ze 30 miliónů tun 
bavlny, která se každoročně vyrobí, najde cestu do 
textilního odpadu.

I v případě, že taška skončí ve speciálním zařízení 
zpracovávajícím textilní odpad, ve většině případů je 
k natištění loga použitá látka na bázi PVC - a ta není 
recyklovatelná.

“Je extrémně náročné tato loga chemicky rozpustit,” 
řekl Christopher Stanev, spoluzakladatel firmy Evrnu 
v Seattlu, která se specializuje na recyklování tex-
tilu. Nemluvě o tom, že pak vyvstává otázka, jestli 
přeměnit staré oděvy na nové, což spotřebuje skoro 
stejně tolik energie, jako výroba zbrusu nových.

Dilema bavlněných nákupních tašek je opravdu 
dobrým příkladem toho, když se lidé snaží dělat 
pozitivní rozhodnutí a volby, aniž by chápali cel-
kový obraz, řekla Laura Balmondová, projektová 
manažerka kampaně Nechte módu kolovat Nadace 
Ellen MacArthurové.

Byla to zřejmě britská designérka Anya Hindmar-
chová, která se zasloužila o prosazení opakovaně 
použitelné bavlněné nákupky. Její taška “Já nejsem 
igelitka” z roku 2007 vytvořená ve spolupráci s eko-
logickou agenturou Swift se prodávala v supermar-
ketech za zhruba deset dolarů (asi 200 korun). Jejím 
cílem bylo povzbudit zákazníky, aby přestali kupovat 
igelitové tašky - a tato iniciativa se začala rychle šířit.

Je jen přirozené, že se z bavlněných tašek ry-
chle staly reklamní nástroje. Slavná krémovo-černá 
taška listu New Yorker se stala symbolem postavení 
a týdeník jich od roku 2014 svým předplatitelům ro-
zdal dva milióny. Řada firem a společností tyto tašky 
využívá nejen jako doklad společenské a ekologické 
udržitelnosti, ale také jako reklamu zdarma - a zá-
kazníci, kteří jejich tašky nosí, jsou vlastně chodící 
billboardy.

Nikdo nechce tvrdit, že je bavlna horší než 
plasty, anebo že by tyto dva materiály byly vůbec 
srovnatelné. Zatímco při pěstování bavlny mohou 
být používány pesticidy (pokud nejde o bio-bavlnu) 
a kvůli spotřebě vody vysychají řeky, výroba lehkých 
igelitových tašek a sáčků spotřebovává fosilní pali- 

va vylučující skleníkové plyny, tento materiál se nikdy 
biologicky nerozloží a zahlcuje oceány.

“Když budeme tyto dva materiály posuzovat jeden 
proti druhému, skončíme v ekologickém patu, kdy 
zákazníci nabydou dojmu, že žádné řešení neexistu-
je,” řekla Melanie Dupuisová, profesorka ekologie na 
Paceově univerzitě.

Některé značky už se uchylují k jiným textilním 
řešením. Britská designérka Ally Capellinová nedávno 
vyměnila bavlnu za konopí, zatímco Hindmarchová 
nedávno představila novou verzi své originální tašky, 
která je tentokrát vyrobená z recyklovaných lahví na 
vodu. 

https://ekolist.cz

Environmentální dopad různých druhů tašek 
zkoumala také česká studie expertů z VŠCHT. 
Ti popsali, že bavlněné tašky mají na životní 
prostředí horší dopad než polyesterové textilní 
tašky pro opakované použití. 
•	 Nejvyšší environmentální dopady vykazují 

tašky z LDPE, tedy z polyetylenu s nízkou 
hustotou.

•	 Nejnižší environmentální dopady vykazuje 
polyesterová textilní taška pro opakované 
použití.

•	 Papírová taška se té polyesterové, co se 
environmentálních dopadů týče, vyrovná 
až v případě opakované sedminásobné re- 
cyklace papírového vlákna, což je pravdě-
podobně za technologickým limitem.

•	 Scénáře zahrnující skládkování a energetic- 
ké využití jednorázových tašek z LDPE, HDPE 
a papíru zjistily vyšší environmentální dopa-
dy než u tašek textilních určených pro dlou-
hodobé používání.

•	 Environmentální dopady tašek z papíru a z 
HDPE jsou srovnatelné.

•	 Opakovaná materiálová recyklace papíro-
vých i polyetylénových tašek snižuje jejich 
environmentální dopady.

•	 Bavlněná taška má vyšší environmentál-
ní dopady než taška polyesterová, a to  
i v případě, že je vyrobena z organické ba- 
vlny.

www.eckralupy.cz
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Čeští zemědělci hospodaří stále 
ekologičtěji, pomáhá to půdě  
i včelám
Čeští zemědělci stále více myslí na přírodu a krajinu, stále větší 
část půdy totiž osazují takzvanými meziplodinami. Ty pomáhají 
půdě s regenerací a jsou vítanou pastvou pro opylovače.

Čeští zemědělci v posledních letech stále více 
začínají myslet na šetrný přístup k přírodě a krajině. V 
posledních 10 letech totiž v tuzemsku výrazně vzrostl 
počet zemědělských ploch, na kterých zemědělci 
pěstují takzvané meziplodiny. Je to dáno větším 
zájmem zemědělců o kvalitu půdy ale hlavně dota-
cemi.

Meziplodin bude víc, statistiky nejsou úplné
Podle Mendelovy univerzity v Brně (MENDELU) 

jsou takzvané meziplodiny osévány na přibližně 140 
tisících hektarech orné půdy. To je sice jen zhruba 
pět procent její celkové výměry avšak přínos tohoto 
způsobu hospodaření s půdou je výrazný. Osetím 
meziplodin jako je jetel inkarnát, hořčice bílá nebo 
svazenka vratičolistá totiž dochází k jakési regeneraci 
půdy a zároveň jejímu zelenému hnojení.

Podle odborníků z MENDELU je ale plocha osetých 
meziplodin nejspíš i větší, velká část této plochy ale 
není v rámci statistik evidována. Stále větší množství 
zemědělců si totiž důležitost kvalitní půdy uvědomuje 
a tak meziplodiny využívá i bez toho, aby na ně žádali 
o dotace.

„Zemědělství je v současné době veřejností většinou 
kritizováno za znečišťování životního prostředí hnojivy 
a pesticidy, za velké lány řepky, emise skleníkových 
plynů z chovu skotu a za řadu dalších věcí. Některé 
kritiky jsou v tomto směru oprávněné, pěstování mezi-
plodin je ale jednoznačně pozitivním jevem, který navíc 
obohacuje krajinu jako celek,“ uvedl Vladimír Smutný 
z Agronomické fakulty Mendelovy univerzity v Brně.

Ochrání půdu ale pomůže i hmyzu včetně opy-
lovačů

Meziplodiny jak již bylo řešeno jsou významné ne-

jen pro zemědělce a jejich půdu, ale i sousední eko-
systémy. Díky tomu, že odebírají nitráty z půdy snižují 
riziko kontaminace podzemních vod. Zároveň díky 
zastínění půdy zlepšují její strukturu. Půda zakrytá 
meziplodinami tak není delší dobu holá a je chráněna 
před erozí.

„Hustý pokryv a konkurence kořenů o vodu a živiny 
omezuje také růst plevelů a meziplodiny tak mohou 
omezit používání herbicidů. Kvetoucí porosty meziplo-
din plní také estetickou funkci v krajině a potěší všechny 
chovatele včel,“ uvedl Stanislava Hejduk z Agronom-
ické fakulty MENDELU.

Právě včely ale i další hmyz v posledních deseti-
letích velmi trpí kvůli málo rozmanité krajině, ve 
které se ve velkém nachází pouze několik druhů plo-
din jako je řepka či kukuřice. Větší rozmanitost kra-
jiny společně se snižováním množství využívaných 
pesticidů je tak klíčem pro opětovné rozšíření mnoha 
druhů důležitého hmyzu.

Letošní příznivé počasí meziplodinám navíc velmi 
přálo. Na některých místech porosty dosáhly výšek 
až 120 cm a vytvořily záplavu květů pro včely, čmeláky 
ale i další opylovače. Po ukončení vegetačního ob-
dobí se z těchto rostlin vytvoří na povrchu půdy 
mulč, který ji bude chránit před výparem a slunečním 
zářením. Po zpracování pak může být na jaře na místo 
vyseta například kukuřice, která bude mít lepší pod-
mínky pro růst v regenerované půdě. Díky předešlé 
péči navíc nehrozí eroze půdy a tak mohou zemědělci 
pěstovat kukuřici třeba i na svažitých plochách, kde 
by to jinak nebylo možné.

https://energozrouti.cz

6 EKOzpravodaj - Magazín Ekologického centra Kralupy nad Vltavou



7

Naše téma

Biomasa obsahuje spoustu živin, její kompos-
tování a následná aplikace do půdy je přirozeným 
zakončením cyklu živin. V půdě jsou totiž zbytky 
biomasy mineralizovány a stávají se opět součástí 
jídelníčku půdních organismů. V současnosti je zdraví 
půd a zvyšování podílu organické hmoty v půdě velmi 
skloňovaným tématem. Pouze půda v dobré kondici 
je schopna podržet vláhu a do jisté míry i odolávat 
suchu.

Kompost je, stejně jako například hnůj, tradičním 
hnojivem, jehož aplikace jde ruku v ruce se zvyšová-
ním obsahu organické hmoty v půdě a pestrou půdní 
biodiverzitou. Právě půdní organismy a organická 
hmota dělají půdu půdou, bez nich by byla půda jen 
směsí mateční horniny, jen neživým prachem.

Ovšem ne každý má zahradu a prostor pro kom-
postování. Naštěstí už je dneska poměrně dobře zná-
ma metoda vermikompostování, kterou lze realizo-
vat na metru čtverečním.

Co je vermikompostování a jak na něj?
Vermikompostování je metoda, při které se bio-

logicky rozložitelný odpady přeměňují na hnojivo, 
a to díky činnosti žížal. Ale pozor, není žížala jako 
žížala. K vermikompostování sice můžete využít  
i klasické hnojní žížaly (Eisenia fetida), ovšem pokud 
chcete vermikompostovat efektivně, je lepší nasadit 
vyšlechtěné kalifornské žížaly (Eisenia andrei).

Tyto žížaly nejen že odpady rozkládají rychleji, ale 
oproti hnojní žížale jsou také náchylnější na teplotu  
a vlhkost, lidově řečeno kalifornská žížala z vermi- 
kompostéru neuteče, je to pro ni nejvhodnější pro-
středí.

Samotná metodika vermikompostování je velice 
snadná. Na internetu lze koupit řadu esteticky zají-

Jak na vermikompostování  
v domácnostech
Biologicky rozložitelné odpady tvoří zásadní množství z celkových odpadů 
produkovaných na území ČR, přesto dosud nebyl vyvinut uspokojivý systém na jejich 
likvidaci či využití. Pokud opady ukládáme do směsného opadu, končí ve spalovně či na 
skládce, a to je velká škoda. Jestliže chceme biologické odpady využít, ideální možností 
je kompostování. 

mavých vermikompostérů, pokud ale chcete začínat 
skromněji, postačí dva kyblíky, které budou odděleny 
víkem s otvory. První kyblík bude sloužit pro ukládaní 
odpadu. V této části jsou také žížaly, které odpad 
mění ve vermikompost. Během této přeměny se 
uvolňuje voda, která je obohacena řadou cenných 
živinných látek, a prostřednictvím děr ve víku protéká 
do druhé nádoby. Ta slouží výhradně k zachycení této 
kapaliny, která bývá označována jako „žížalí čaj“.

Žížalí čaj je dobré zředit s vodou (dle našich 
zkušenosti 10 dílů vody na jeden díl čaje) a následně 
využívat jako zálivku k pokojovým květinám.

Na fotkách vermikompostování na internetu jsou 
občas vidět kyblíky tři, ale třetí je pouze do zásoby, 
jeho chvíle přichází v okamžiku, kdy je první zaplněn 
vyprodukovaným vermikompostem.

https://ekolist.cz

www.eckralupy.cz
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Podle autorů člověk kvalitu vzduchu a potažmo 
potřebu vyvětrat sám nepozná, protože si v místnosti 
zvykne. Přitom vzduch, který dýcháme, má výrazný 
efekt na naše kognitivní funkce. Mohou se také pro-
jevit zdravotními problémy, jako je pálení očí, únava 
nebo bolest hlavy. Kvalita vzduchu na pracovištích  
a ve školách často není vůbec optimální. Nejhůře jsou 
na tom staré budovy bez vzduchotechniky s novými 
těsnými okny a zateplením. 

Firma se zaměřuje na místa s vysokou koncentra-
cí lidí, tedy například školy a firmy. Nástroj na mě-

Kvalitu vzduchu ve školní třídě či 
na pracovišti změří nový přístroj 
českého startupu
Kvalita vzduchu v místnosti má vliv na produktivitu práce i fyzické zdraví. Problematikou 
kvality vzduchu v uzavřených prostorách se začal zabývat český startup Luftio, pod 
vedením Josefa Tatíčka a Adama Schnitzla, kteří za svůj nástroj získali ocenění E.ON 
Energy Globe v kategorii Vzduch. 

ření kvality vzduchu tvoří samotný senzor kvality 
vzduchu, který se vyrábí na 3D tiskárně z materiálu  
z recyklovaného plastu. Dále jej doplňuje mobilní 
aplikace a webový dashboard. Senzor měří 5 základ-
ních faktorů kvality vzduchu, to je teplotu, vlhkost, 
koncentraci CO2, VOC (organické těkavé látky) a tlak. 
Zjednodušeně za pomoci barev napoví, jaká je zrovna 
aktuální kvalita vzduchu. Naměřené hodnoty uvidíte 
v mobilní aplikaci, kde můžete dávat zpětnou vazbu 
o kvalitě vzduchu a učit se pomocí zábavných prvků. 

Zdroj: Luftio

8 EKOzpravodaj - Magazín Ekologického centra Kralupy nad Vltavou
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Zarybňování Labe pokračuje. 
Děti společně s rybáři vysadili 
do řeky půl metráku ryb 
Třeťáci a čtvrťáci spolu s rybáři vypustili do Labe v Neratovicích dalších 500 kilogramů 
ryb. Akci pořádá již osmým rokem neratovická společnost Spolana, která je součástí 
rafinérské a petrochemické skupiny ORLEN Unipetrol. Vysazováním se podnik podílí na 
obnově rybí populaci v řece a pomáhá tak zlepšovat její ekosystém. Vedle Spolany  
a Českého rybářského svazu se projektu účastní Ekologické centrum Kralupy nad 
Vltavou. Projekt si současně klade za cíl vzbudit u dětí ze základních škol zájem o životní 
prostředí. Díky tomuto ekologickému programu organizátoři doposud vypustili do Labe 
celkem 4,5 tuny ryb v hodnotě přibližně 400 tisíc korun

„Dlouhodobě se zapojujeme do péče o životní 
prostředí i skrze projekty společenské odpovědnosti, 
kterými jsou chov včel medonosných v našem výrob-
ním areálu, podpora hnízdění sokolů stěhovavých 
nebo právě zarybňování Labe,“ představuje aktivi-
ty Miroslav Falta, jednatel Spolany, a pokračuje:  
„Do řeky vysazujeme ryby již osm let ve spolupráci  
s místním rybářským svazem. Časem se k nám připo-
jilo i ekologické centrum, které dětem vysvětluje zá- 
bavnou formou ekologická témata.“ Největším pozi-
tivem projektu je perfektní stav a kondice rybí popu-
lace, které dokládají výsledky pravidelného monito-
ringu čistoty vody v okolí výrobního závodu Spolana.

„Na akci jsme tentokrát pozvali mladší žáky, pro-
tože je důležité, aby už i oni získávali povědomí o od-
povědném chování k životnímu prostředí. Připravili 
jsme pro ně spoustu naučně-zábavných aktivit, 
například o třídění odpadů,“ komentuje lektorka Eko-
logického centra Kralupy nad Vltavou Jana Krátká.

Rybáři společně s libišskými žáky oživili podzim-
ní vody řeky Labe o známé druhy ryb, mezi kterými 
nechyběl lín obecný, amur bílý, štika obecná, sumec 
velký a kapr obecný. Tyto druhy ryb vytvářejí v řece 
vyvážené společenství, které plní řadu ekologických 
funkcí. „Kapr obecný se dožívá až 30 let, pokud ho tedy 
někdo dřív neuloví a nesní. Děti měly možnost se o něm 
a dalších druzích ryb dozvědět celou řadu zajímavých 
informací,“ shrnuje Iva Šťastná, vedoucí rybářského 
kroužku Neratovice.

Spolana je vedle zarybňování Labe a chovu včel 
také aktivní v podpoře ohroženého sokola stěho- 
vavého. Ve spolupráci s neziskovou organizací ALKA 
Wildlife se stará o sokoly od roku 2015. Celkem se 
zde vylíhlo již šest mláďat. Vliv výroby ve společnosti 
Spolana na životní prostředí se v posledních letech 
výrazně snížil. Okolí výrobního areálu, zejména 
dočišťovací nádrž, je vyhledávaným útočištěm řa-
dy chráněných a ohrožených živočišných druhů. 
Čistotu areálu potvrzuje přítomnost vydry říční, čírky 
obecné, ledňáčka říčního nebo pstruha obecného, 
tedy živočichů vysoce citlivých na kvalitu životního 
prostředí.

www.eckralupy.cz



Aktuálně z kraje

Ukliďme Česko se ZŠ Jodlova
V pátek 24. 9. 2021 se v Kralupech n/Vlt. uskutečnila již tradiční „úklidovka“ se  
ZŠ Jodlova. Akce byla realizována v rámci celonárodní akce Ukliďme Česko a zúčastnilo 
se jí společně s ekocentrem 25 dětí a 15 dospělých.

Do akce ekocentra se již po několikáté aktivně 
zapojily děti se ZŠ Jodlova. Po přivítání a poučení  
o bezpečnosti jsme si rozdali ochranné rukavice 
a pytle a společně vyrazili na úklid, směrem k řece 
Vltavě, na palouček pod I-cafem. Už cestou jsme 
sbírali menší odpadky, hlavně cigaretové nedopalky, 
na které ve městě bohužel stále narážíme.

Na místě u řeky Vltavy lektorky ekocentra děti 
vyzkoušely ze znalostí o třídění odpadu a také doby 
rozkladu různých druhů odpadků, např. papírových 
kapesníků nebo slupek od pomerančů. Po kvízu už 
následoval samotný úklid. Celkem se zde nasbíralo  
7 plných pytlů odpadků. Převládaly PET láhve, ple-
chovky od nápojů, sáčky, polystyren, železné dráty, 
ale našel se zde i starý koberec. Člověk nevěřícně 
kouká, co jsou někteří spoluobčané schopni do pří-
rody zahodit.

Dále jsme pokračovali cestou podél řeky Vltavy 
pod sídliště Cukrovar. Cestou děti nasbíraly další 
3 pytle odpadků a našla se zde i autobaterie a dvě 
injekční stříkačky. Místo vždy označil, zajistil a nahlá-
sil na služebnu asistent MěP, pan Charous.

Na zelené ploše za plaveckým bazénem a spor-
tovní halou na Cukrovaru na děti čekalo překvapení 
a odměna v podobě HZSP Synthos. Hasiči dětem 
ukázali zásahovou techniku a zodpověděli všechny 
dotazy. Děti si postupně vyzkoušely hašení vodou, 
a kdo chtěl, mohl se podívat i do zásahového vozu 
nebo si na záda nechal nasadit bombu se vzduchem, 
kterou hasiči nosí při zásahu. Na závěr děti obdržely 
sladkou drobnost, omalovánky a taštičku s logem 
projektu Kralupy – čisté město.

Úklidová akce se opět vydařila, počasí nám přálo. 
Celkem jsme nasbírali 10 plných pytlů odpadků, 
jednu autobaterii a 2 injekční stříkačky, které jsme 
nahlásili místní hlídce MěP.

Velký dík patří všem zúčastněným úklidové akce 
– především dětem a pedagogům, hasičům z HZSP 
Synthos, tak i TSM Kralupy za likvidaci nasbíraného 
odpadu. Věřme, že ho v přírodě kolem nás budeme 
nalézat stále méně a méně! (MH)

10 EKOzpravodaj - Magazín Ekologického centra Kralupy nad Vltavou
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Skauti mají svůj strom  
na Hostibejku
Ekologické centrum Kralupy nad Vltavou uspořádalo pro místní Skautské středisko 
Střelka výsadbu stromu za pomoci členů místní organizace ČSOP. Akce se uskutečnila  
v rámci projektu Kralupy – čisté město v pátek 1. října na vrchu Hostibejk.

Každý pátek se na Hostibejku schází na schůzku 
mladí junáci ve věku 6 – 11let pod vedením Ondřeje 
Hardta. Bylo tomu tak i 1. října, kdy na oddíl Vlčat na 
místě schůzky čekaly lektorky z Ekologického centra 
a zástupci z místní pobočky ČSOP, kteří připravili pro 
děti ukázku některých našich stromů a keřů.

Po přivítání a úvodním slovu se ujal slova pan 
Málek a vyzkoušel malé chlapce ze znalostí listnáčů 
a jehličnanů. U mnoha ukázek chlapci věděli, o jaký 
keř či strom se jedná, ale dozvěděli se o něm i další 
zajímavosti. Poté následovala samotná výsadba 
stromu – lípy, při které někteří hoši opravdu aktivně 
pomáhali. Jak při práci s hlínou a drny, tak s řezáním 
latěk, zasypáním stromu, se zálivkou a mulčem. Po 

dobré práci proběhlo vyfocení oddílu s novým stro-
mem a pokračovalo se dál s ekoaktivitami.

Lektorky ekocentra probrali s chlapci téma od-
padů v přírodě. Využily k tomu pomůcku - dobu roz- 
kladu odpadků, poté následovala Kimova hra s od-
padky. Kam který druh odpadu patří? Kam se vrací 
staré léky nebo jak dlouho trvá, než se rozloží ple-
chovka pohozená v trávě? To byli otázky, na které 
chlapci šikovně odpovídali. Poté se přešlo na téma 
voda, při kterém malí vlčáci vyplnili kvízy, přesmyčky 
a osmisměrku o vodě.

Na samotný závěr dostal každý sladkou odměnu 
a tašku s logem tohoto projektu. Věříme, že se chlap-
cům takto strávené odpoledne líbilo, a že se budou 
o svůj strom starat, kontrolovat a v horkých letních 
měsících mu dodají vláhu.

Děkujeme městu Kralupy za finanční podporu, 
díky níž se můžeme setkávat s mladými lidmi a pře-
dávat jim informace o ekologii a vysazovat s nimi 
nové stromy v místě našeho působení. (MH, JK)

www.eckralupy.cz
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Kralupské cyklostezky a jejich 
kritická místa
Město Kralupy nad Vltavou a jejich okolí protíná řada cyklotras i cyklostezek, které 
zajišťují nejen sportovní a rekreační vyžití obyvatel, ale slouží také pro každodenní 
běžné užívání. Obyvatelé z města a okolí využívají cyklostezky pro dojíždění na kole za 
prací, na nákupy, za službami apod. Průměrná rychlost na kole bývá kolem 20–30 km/h, 
což není oproti autu vůbec špatné, zvláště když vezmeme v potaz kolony v dopravní 
špičce. Dopravní síť pro cyklisty má však některé nedostatky. V následujícím článku vás 
upozorníme na kritické úseky cyklostezek, kde je nutné dbát zvýšené opatrnosti. 

Velký potenciál pro rozvoj cyklistické dopravy 
dává městu páteřní cyklostezka, která prochází dia- 
metrálně celým územím. Největší výhodu představuje 
svedení cyklistické dopravy ze všech významných 
cílů od Masnerovy stezky až po ulici Veltruskou. Cykli-
stická doprava po páteřní cyklostezce je ve velké 
části města vedena po stezce pro chodce a cyklisty 
s odděleným provozem, případně po zklidněných 
komunikacích. Na pravou stranu řeky je převedena 
pomocí samostatné lávky určené taktéž pouze 
pro cyklisty a pěší. Cyklisté jsou přímo přivedení  
k průmyslovým areálům na severovýchodě města. 

Vzdělávací instituce sice nejsou přímo připojeny na 
páteřní cyklostezku, nicméně ve většině případů 
cyklostezka vede v jejich těsné blízkosti. Cyklostezka 
prochází skrz centrum města, kde jsou situovány 
nejvýznamnější úřady. Propojení území s autobuso-
vým nádražím a železniční stanicí je pomocí cyklotra-
sy vedoucí od řeky Vltavy přes Komenského náměstí. 
Nevýhodou je špatné napojení levobřežní obydlené 
oblasti, sídliště Hůrka a sídliště v Zátiší, kvůli které-
mu musí cyklisté překonávat více než dvojnásobnou 
vzdálenost k dosažení jejich cíle.

12 EKOzpravodaj - Magazín Ekologického centra Kralupy nad Vltavou
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Plynulost cyklistické dopravy je v celé délce 
cyklostezky narušována absencí přejezdů pro 
cyklisty, které chybí na všech křižovatkách, jimiž 
stezka prostupuje. Páteřní cyklostezku od Areálu 
chemických výrob až k Masnerově stezce křižuje 
více než deset komunikací, ale přes všechny vedou 
pouze přechody pro chodce. To znamená, že po-
dle pravidel silničního provozu cyklista musí před 
každým přechodem zastavit, sesednout z kola  
a přes silnici kolo převést. Nejenže tento „dle pravidel 
správný“ způsob křižování silnice je naprosto nelog-
ický a značně obtěžující pro cyklisty, kteří jedou po 
cyklostezce, ale ani z pohledu řidičů není optimální 
čekat před přechodem na cyklistu, jenž musí slézt 
z kola a přejít pěšky silnici. Řešením jsou přejezdy 
pro cyklisty, které mohou vzniknout vedle stáva-
jících přechodů pro chodce nebo s nimi mohou být 
sdruženy. Při přejíždění po přejezdu, na rozdíl od 
přecházení po přechodu, musí dát cyklista přednost 
vozidlům jedoucím po komunikaci, kterou křižuje.

Zvýšenou opatrnost vyžaduje také zúžený úsek 
cyklostezky od přechodu pro chodce v ulici Jana 
Palacha, vedoucí podél plotů rodinných domů, až 
na úroveň plotu gymnázia, tam už je situace opět 
přehlednější. 

Dále město kříží mezinárodní cyklotrasa EV7 
Vltavská, po níž je možné dojet proti proudu řeky do 
Prahy nebo po proudu řeky na Mělník a následně 
podél Labe do Německa. Masarykův silniční most 
cyklostezka podchází po železné lávce pod mostem, 
která je však úzká, takže z bezpečnostních důvodů je 
lepší zde sesednout a kolo převést.

Kralupy jsou spojeny s okolními obcemi také 
cyklotrasou 0082, která vede po silnicích II. a III. třídy 
směrem na Roztoky nebo nově vznikající stezkou do 
Zákolan.

Právě kritická místa na cyklostezkách, nekvalitní 
cesty nebo chybějící místa pro zaparkování kol mo-
hou být důvodem, proč lidé jezdí do práce raději au-
tem. Město Kralupy nad Vltavou se však snaží pod-
mínky pro cyklistiku neustále vylepšovat. Například 
cyklostojany přibyly v centru města, u pošty v Ne- 
rudově ulici, jsou plánovány i v ulicích Husova  
a Jungmannova a velmi hezky je na cyklisty se stoja-
ny připravený kralupský Lidl. Kralupané se také brzy 
dočkají parkovacího domu u nádraží, který kromě 
300 míst pro automobily nabídne i cykloboxy pro 
kola, což by mohlo přimět další řidiče, aby některé 
jízdy autem nahradili jízdou na kole. Parkovací dům 
by měl být hotov do konce roku 2021.

Problematikou cyklotras a cyklostezek na Kralup-
sku se zabývá mimo jiné Generel cyklistické dopravy 
v obvodu ORP Kralupy. Zahrnuje možnosti vzniku 
nových cyklostezek do okolních obcí, úpravu do-
pravního značení na cyklostezkách, prvky pro lepší 
napojení na cyklostezky nebo řešení parkování kol. 
Opatření budou postupně řešena v následujících 
letech, tam, kde to situace dovolí. 

Po nově vzniklé cyklostezce bude možné dojet do 
Zákolan, odkud lze pokračovat například na Okoř. 
Stezka by měla být dokončena ještě v letošním roce. 
Další cyklostezka by mohla v budoucnu vzniknout 
například z Kralup do Veltrus, do Velvar nebo podél 
řeky směrem na Dolany. (JK)

www.eckralupy.cz



Okénko z přírody

Pojďte s námi do tělocvičny,  
a nejen tak do ledajaké

Ekologické centrum Kralupy se ve spolupráci 
s paní Mgr. Alenou Proškovou, zastupitelkou města 
Neratovice, podílelo na obsahové stránce projektu 
Lesní naučné tělocvičny v Neratovicích. Konkrétně 
pro všechny kolemjdoucí vytvořilo soubor příro-
dovědných otázek, které jsou skryty pod QR kódy  
u jednotlivých cvičebních prvků.

Lesní naučnou tělocvičnu zájemci najdou asi 
1 km chůze od jihovýchodního okraje sídlištní zá-
stavby Neratovice (po zelené mezi Lobkovicemi a Ko- 
jeticemi). Tělocvična je složena z celkem šesti jed-
noduchých cvičebních prvků (Ještěrka, Schody, 
Zetko, Hrazdy, Žebřík a Kladiny), které jsou vyrobeny 
z pevného přírodního dřeva. Každé stanoviště je 
osazeno QR kódem, který zobrazí prostřednictvím 
mobilního telefonu stránku https://lesninaucnate-
locvicnaneratovice.cz, kde se nachází tipy na cvičení 
a přírodovědná otázka. Otázky na webu se každý 
měsíc budou obměňovat.

Lesní tělocvična slouží jako motivace k procház-
kám venku – z města do přírody, ke zdravému po-
hybu a k vyhledávání nových informací z oblasti 
přírodovědy a je určena pro všechny věkové katego-
rie, od malých dětí po seniory.

Věříme, že si při svých procházkách neprotáhnete 
jen tělo, ale zapojíte také svoji mysl a dozvíte se něco 
nového. (MČ)

14 EKOzpravodaj - Magazín Ekologického centra Kralupy nad Vltavou
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Češi si loni odnesli z lesů plody 
za 7,2 mld.Kč, chodili do nich 
rekordně

 Lidé si loni odnesli z českých lesů plody za 7,17 
miliardy korun. Meziročně se tak cena plodů zvýšila 
o více než dvě miliardy korun. Nejvíce bylo hub za 
4,2 miliardy Kč, dále pak v borůvek za 1,3 miliardy 
korun. Také loni lidé nejvíce chodili do lesa, a to od 
začátku měření v roce 1994. Data ČTK poskytlo min-
isterstvo zemědělství. Loni byla koronavirová pand-
emie, příroda tak byla pro mnohé místem, kde bylo 
menší riziko nákazy. Také byla zavřená mnohá jinak 
navštěvovaná veřejná místa.

Loni si lidé odnesli za lesa 42.550 tun plodů. To  
bylo nejvíce od roku 2013, kdy jich bylo 53.100. Další-
mi dobrými roky na lesní úlovky pak byly například 
roky 2017 a 2015, kdy úroda také překročila 40.000 
tun.

Lidé také loni nasbírali maliny za 633 mil. Kč, šlo 
tak o meziroční zvýšení o více než dvounásobek. Na 
více než dvounásobek se meziročně zvýšila i hod-
nota ostružin (564 mil. Kč) a necelý dvounásobek byl 

také u brusinek (112 mil. Kč). U bezinek šlo o zvýšení 
o polovinu na 327 mil. korun.

V dotazníku pak odpovědělo 70,5 procenta res-
pondentů, že alespoň jednou měsíčně šli do lesa.  
O rok dříve jich bylo 56,7 procenta. “Zároveň klesl 
počet lidí, kteří nechtějí nebo nemůžou les navštěvovat 
z 12,8 procenta v roce 2019 na 7,8 procenta za rok 
2020,” dodává dokument.

Loni stoupl počet návštěv lesa na jednoho oby-
vatele na 35,97 návštěvy. Předloni šlo o 22,9 návštěvy 
lesa ročně. “Frekvence návštěv u jednotlivých kate-
gorií byla v posledních letech poměrně stabilní. V roce 
2019 došlo k výrazné změně včetně relativně vysokého 
podílu osob, které do lesa prakticky nechodí. Oproti 
tomu v roce 2020 nastal výrazný obrat. Návštěvnost 
meziročně stoupla o 57 procent a v absolutních číslech 
je nevyšší za celé sledované období,” uzavírá doku-
ment.

http://www.enviweb.cz

www.eckralupy.cz
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Do naší krajiny patří jak 
hospodářská zvířata, tak šelmy
Úkolem státu je vytvářet podmínky pro koexistenci pastevectví a velkých šelem, protože 
oboje naše krajina potřebuje. Program péče o vlka mimo jiné popisuje, jak konflikty, které 
s sebou návrat této šelmy přináší, omezit. Agentura ochrany přírody a krajiny ČR proto 
nyní připravuje zjednodušení dotačních pravidel pro chovatele na nové programové 
období OPŽP 2021-2027, aby finance na zabezpečení stád před velkými šelmami byly co 
nejdostupnější. 

AOPK ČR také navrhuje, aby se minimální částka, 
o kterou mohou chovatelé žádat, snížila na 50 000 Kč 
(v uplynulém období to bylo 100 tis Kč). Na dotaci tak 
dosáhne i řada menších chovatelů.  Zkušenosti uka-
zují, že dobré zabezpečení dokáže odvrátit 80–95 % 
vlčích útoků. Ochrana chovaných ovcí je v místech, 
kde vlk žije, mnohdy kvalitnější, než tomu bylo dříve. 
Přesto se je stále dost chovatelů, kteří mají stáda 
zabezpečena nedostatečně. Pro vlky jsou snadnou 
kořistí, což poškozuje všechny.

„Leccos se už udělalo, chovatelé mají nárok na 
kompenzaci škod, hledají se možnosti, jak dále 
zjednodušit administrativu. Cesta to není jednoduchá, 
zkušenosti v různých státech Evropy jsou různé. Mimo-
chodem, například na Slovensku  neplatí chovatelům 
žádné finance na zabezpečení stád, bere se to jako 
samozřejmost.  Určitě je toho ještě dost k vylepšení, 
víme, že pro chovatele je těžké vidět zvířata napadená 
velkou šelmou. Rozumíme tomu, že zavádění ochran-
ných opatření je pro mnohé komplikací. Ale tvrzení, 
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že vlk do naší kulturní krajiny nepatří, jak v tuzemské 
debatě často zaznívá, určitě není pravdivým konsta-
továním. Nesmíme totiž zapomínat, že více než de-
vadesát procent vlčího jídelníčku tvoří přemnožená 
zvěř, která škodí lesníkům i zemědělcům. Vlci tak 
pomáhají snižovat počty srnců, jelenů či prasat di-
vokých,“ komentuje František Pelc, ředitel Agentury 
ochrany přírody a krajiny ČR.    

 „Zpracovali jsme standardy pro zabezpečení stád, 
prosadili jsme navýšení kompenzací za škody, kole-
gové na regionálních pracovištích drží pohotovosti ve 
dnech pracovního volna, aby chovatelům v případě 
škod byli rychle nápomocni, všechny informace včetně 
příkladů dobré praxe soustřeďujeme na webové 
stránce www.navratvlku.cz. Snažíme se zajistit kval-
itní monitoring vlka na našem území a mít dostatečné 
informace o jeho výskytu a původu, chystá se novela 
zákona o náhradách škod, která pokryje širší škálu 
škod způsobených chráněnými šelmami,“ vypočítává 
Jindřiška Jelínková z Agentury ochrany přírody a kra-
jiny ČR.

„Nyní připravujeme dostupnější finance z evrop-
ských zdrojů a kromě toho hledáme způsob, jak chova-

telům z národních zdrojů  pokrýt vícenáklady, spojené 
se změnou organizace pastvy, jako je přehánění na 
noc do košárů, pastva v menších oplůtkách, kontrola 
ohradníků a jejich funkčnosti, práce pasteveckých 
psů. Jsme v kontaktu s chovatelskými svazy, s tuzem-
skými i zahraničními experty, ke konci letošního roku 
připravujeme aktualizaci programu péče o vlka, který 
byl schválen v březnu 2020,“ dodává Jindřiška Jelín-
ková z Agentury ochrany přírody a krajiny ČR.

Z Operačního programu Životní prostředí bylo 
v uplynulém období podpořeno téměř pět desítek 
žádostí o dotace na zabezpečení stád za více než  
45 milionů korun, dalších 31 žádostí se ještě posu-
zuje. Nové žádosti se nyní nepřijímají, předpokládá 
se, že nové výzvy by měly být vyhlášeny počátkem 
roku 2022. Standardy na zabezpečení stád kladou 
důraz na prostupnost krajiny. Vlci se do ohrady 
nejčastěji dostávají podlezením či podhrabáním, zá-
sadní je tedy kvalitní ochrana u země. Nejúčinnější je 
pravidelně kontrolovaný funkční elektrický ohradník 
pod dostatečným napětím v kombinaci se sociali-
zovaným pasteveckým psem.

Podle vyhodnocení tzv. vlčího roku 2019/2020 
zasahuje na naše území 22 vlčích teritorií, přičemž 
naprostá většina je přeshraničních. Letos je potvr-
zeno rozmnožování u několika smeček, populace 
vlků se postupně na větší části našeho území po cca 
150 letech etabluje. 

https://www.ochranaprirody.cz

www.eckralupy.cz

Díky své vynalézavosti, inteligenci a schop- 
nosti přizpůsobení se, patřili vlci mezi nejroz- 
šířenější savce na zemi. Šedí vlci se dříve vysky- 
tovali po celé severní polokouli – od vyprahlých 
polopouští, lesů v nížinách až po arktickou tun-
dru. Narazili však na predátora žijícího obdob-
ným stylem života a živícího se stejnou potra-
vou, na člověka. Tento zápas nemohli vyhrát. 
Lidské zásahy do přírody, způsobené rozvojem 
zemědělství, začaly vlky vytlačovat do odleh-
lých oblastí. V celé Evropě existuje již jen jeden 
skutečně původní divoký prales, a to Bělověžský 
prales na polsko-běloruských hranicích. Také  
s rozvojem lovu přicházeli vlci o svoji přirozenou 
kořist. Aby přežili, uchýlili se k napadání stád 
chovaných lidmi.

https://www.navratvlku.cz/
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Letošním Stromem roku je 
Zpívající lípa z Telecího
Více než 700 let stará lípa z obce Telecí na Svitavsku zvítězila v letošní soutěži Strom 
roku. Památný strom, jež patří mezi nejmohutnější a nejstarší v Česku, od lidí v anketě 
získal 2 635 hlasů. Na druhém místě skončil strom pojmenovaný Dubisko valašisko tvrdé  
z Kozlovic na Frýdecko-Místecku, bronzovou příčku obsadil smrk ztepilý na ulici 
Ramešova v Brně. Soutěž již od roku 2002 pořádá Nadace Partnerství.

Vítězná lípě se přezdívá Zpívající, což odkazuje na 
husitské období a pronásledování tajných evange-
líků. Podle pověsti si v její dutině bratr Jiroušek opi-
soval vypůjčený Nový zákon a Knihu žalmů Starého 
zákona. Při práci si zpíval, a protože byl hluchý, sám 
sebe neslyšel. Zpěv se však nesl z útrob stromu vy-
soko do koruny a rozléhal se do všech stran. Díky 
ozvěně ve veliké dutině získával jeho hlas zvláštní za-
barvení, které působilo o to tajemněji právě v noci, 
kdy stařeček knihy opisoval.

Cílem ankety je podpořit aktivní lidi v péči o stro-
my v jejich okolí a představit veřejnosti zajímavé 
stromy s jejich příběhy. V letošním, již dvacátém 
ročníku lidé svým favoritům poslali celkem 7 256 
zpoplatněných hlasů, díky čemuž se podařilo vybrat 
téměř čtvrt milionu korun. Peníze organizace věnuje 
letošním finalistům soutěže a Stromům hrdinům, 
což jsou významné stromy, jimž hrozí pokácení. 

https://pozitivni-zpravy.cz

Foto: https://www.stromroku.cz
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Kovy používané v chytrých telefonech se těží v ne-
lidských podmínkách, převážně v Demokratické re-
publice Kongo. Další problém nastává se samotným 
odpadem z chytrých zařízení. Ne všechny značky 
používají totiž recyklovatelné materiály. Pokud vám 
tedy na naší planetě záleží a zajímáte se o ekologii 
a udržitelný rozvoj, určitě na to myslete i při koupi 
nového telefonu.

Už při koupi samotného telefonu se dívejte po 
značkách, které při výrobě nevyužívají nedovolené 
chemikálie, používají recyklovatelné materiály nebo 
jdou snadno opravit.

Podle zprávy organizace Greenpeace bylo jenom 
do roku 2017, tedy za deset let existence chytrých 
telefonů, vyrobeno přes sedm miliard přístrojů. 
Je to opravdu velké množství. Při jejich výrobě se 
spotřebovává hodně energie, vzniká tak množství  
oxidu uhličitého a také je z nich velké množství od-
padu.

I když mají velké společnosti, jako je Apple a další, 
většinou nějakou recyklační politiku, podle odhadů 
studie z roku 2018 se ve skutečnosti zřejmě recykluje 
asi jen 1 %.

Kupujte tedy spíše značky, které jsou už ověřené, 
přístroje je možné opravit, dlouho vydrží. Pokud vám 

Myslete na přírodu i při výběru 
mobilního telefonu
Neustále se diskutuje o tom, zda má používání mobilního telefonu negativní dopad 
na naše zdraví, zda nepříklad nemůže způsobovat nádory na mozku a podobně. Jen 
málokdo si však uvědomuje, že výroba telefonů a jejich používání má dopad na celý svět.

telefon vydrží v průměru jenom dva roky, není to 
dobře. Nevyrovná tak ani uhlíkovou stopu, která 
vznikla při jeho výrobě. Minimálně byste ho měli po-
užívat alespoň tři roky.

Pokud ještě nepotřebujete nutně nový telefon, 
opravdu si nákup dalšího zařízení rozmyslete. Pří-
padně se zamyslete nad tím, zda váš starý mobil 
nemůžete ještě prodat nebo darovat někomu v ro-
dině, například dětem.

Nejeden mobil se už dostal do odpadu kvůli tomu, 
že se zcela zbytečně rozbil pádem na zem nebo uto-
pením v záchodě a podobně. Na svá chytrá zařízení 
si proto dávejte velký pozor. Obaly na mobil jsou 
vhodnou variantou pro všechny, kteří chtějí, aby jim 
přístroj dlouho vydržel.

Obal ochrání mobil při pádu a nalepovací tvrzené 
sklo nebo fólie ochrání displej. Pokud jste milovníky 
nějakých adrenalinových sportů, investujte do 
opravdu kvalitního obalu nebo nepromokavého 
pouzdra, které ochrání váš mobil v dešti i pod vodou. 
Šetříte tak nejen svoje peníze za zbytečné opravy, ale 
pomůžete i životnímu prostředí, protože si nebudete 
hned zas kupovat nový mobil.

http://www.enviweb.cz

www.eckralupy.cz
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Vždy bychom měli upřednostňovat obaly s více-
násobným, opakujícím se použitím. Každý z jed-
notlivých typů nápojových obalů má své výhody  
i nevýhody. Jak z hlediska spotřeby surovin, ener-
gie a vody spotřebované při jeho výrobě. Musíme 
zde počítat se spotřebou ropy, s emisemi CO2, SO2, 
znečištěním vody tuhými odpady a spotřebou 
dřeva. Některé studie dokazují, že i při dojezdové 
vzdálenosti 300 km je používání vratné skleněné 
lahve 2,5krát méně škodlivé než používání PET lahví 
na jedno použití. Konkrétně se při používání vrat-
ných skleněných lahví použije více dřeva (na palety)  
a více se znečistí voda (při vymývání lahví). Naopak 
při používání PET lahví se spotřebuje více energet-
ických surovin, vyprodukuje se více tuhého odpadu 
a do ovzduší se dostává více emisí.

Který typ nápojových obalů je 
optimální z hlediska životního 
prostředí?
Nejlepší obal je žádný obal, kvalita vody ve vodovodním kohoutku je většinou lepší 
nebo stejná jako u vody balené. Komu vadí chlór, může si vodu nechat odstát v karafě, 
ve džbánu nebo použije filtrační konvici, kterých je na trhu mnoho. Víte, který typ 
nápojových obalů svou výrobou a životností zatěžuje nejvíce životní prostředí?

PET láhve
PET neboli polyetyléntereftalát, je vyráběn z ropy 

a zemního plynu, tedy neobnovitelných surovin. 
Plasty jsou z hlediska spotřebitele výhodné ze-
jména pro svou nízkou hmotnost. Problematická 
je ovšem jejich recyklovatelnost. Jejich recyklace je 
možná pouze na méně hodnotný materiál, tedy ne 
na novou láhev. Odpad z PET lahví se využívá na 
textilní stříž, izolační materiál anebo na výlisky ze 
směsných plastů. V obou případech jde o tzv. down-
cycling, proces, při kterém se postupně snižuje kvali-
ta suroviny a nevzniká výrobek v původní kvalitě.

Zálohované PET láhve
Firmy Košík.cz a Mattoni začaly testovat v Česku 

tolik diskutované zálohování PET lahví. Zákazníci teď 
mohou u on-line prodejce zakoupit plastové láhve 
zálohované třemi korunami. Vratné ovšem nejsou 
všechny “petky” od Mattoni, ale pouze ty ze speciální 
edice z 80% recyklovatelného PETu. Láhve, které lidé 
vrátí, zamíří k opakované recyklaci.

Nápojové kartony
Nápojové kartony jsou nejčastěji používány na 

ovocné šťávy a mléko živočišné i rostlinné. Podobně 
jako plasty jsou pro spotřebitele oblíbené pro 
svou nízkou hmotnost a skladnost. Při dopravě 
se jich do stejného prostoru vejde více. Z hlediska 
životního prostředí je problematické jejich složení. 
Jsou vyrobeny z několika vrstev (papírové lepenky, 
polyethylenu a často i hliníkové fólie). To značně 
znesnadňuje jejich recyklaci. Technologie k recyklaci 
je v ČR zavedena, ale využití recyklovaného materiá-
lu je omezené (nábytek, stavební prvky aj.). Největší 
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množství pevného odpadu je vyprodukováno v rám-
ci životního cyklu kompozitních obalů.

Proces recyklace nápojového kartonu
Nápojové kartony nejprve projdou vířivým 

rozvlákněním, jímž jsou původní celulózová vlákna 
opět rozvolněna a z vlákniny se znovu vyrábí papír  
a lepenka. Základem úspěšného rozvláknění je 
materiálová čistota, u vytříděných nápojových kar- 
tonů by nemělo být znečištění větší než 10 %. Roz-
vlákňovač umožňuje odstranit zbytky hliníkových 
fólií, tiskařských barev, bláta, písku, kovového od-
padu a jiných cizorodých látek. Vířivým rozvlákněním 
se získá z nápojových kartonů 70-90 % celulózových 
vláken. Zbytky vrstev, jako jsou hliníková fólie a poly-
etylen, jsou běžně spalovány v papírnách při výrobě 
páry. Ta je zpravidla využita při sušení buničiny, 
někdy však i při výrobě elektrické energie pro potřeby 
rozvlákňovacího procesu.

Druhým způsobem zpracovaní je výroba staveb-
ních desek - slisované vrstvené obaly se drtí na 
malé fragmenty na drtícím zařízení, následuje jejich 
rovnoměrné rozsypání do formy a lisování pomocí 
teploty a tlaku. Při působení tlaku a teploty dochází 
k prolisování materiálu a díky roztavenému PE ke 
spojení vláken s folií. Desky jsou svým vzhledem po-
dobné sádrokartonu. Pokud chceme z desek vytvořit 
izolační panel, přidává se mezi ně i příslušná vrstva 
pěnového polystyrenu – vzniká tak sendvičový panel.

Hliníkové plechovky
Hliník je energeticky velmi náročnou surovinou 

a při jeho výrobě vzniká velké množství toxického 
odpadu. Hliník se získává z rudy - bauxitu, těženého 

převážně v rozvojových zemích. Na jeden kilogram 
hliníku je potřeba čtyř kilogramů bauxitu. Běžný 
hliník (dráty, tyče, silnostěnný plech) vykupují sběrny, 
přetavením za vysoké teploty se zpracuje na nové 
výrobky. Problém je s tenkostěnným hliníkem - alo-
balem, nápojovými plechovkami, víčky od jogurtů 
apod. Tento tenkostěnný hliník totiž v tavící peci 
shoří, nelze ho běžnou cestou recyklovat. Proto se  
z něj vyrábí buď ingoty do tavných pecí na železo (zde 
shoří jako redukční činidlo) nebo se zpracovává na 
základ práškových barev. Opět nejde o recyklaci, ale 
downcycling, snižuje se hodnota suroviny. Životní 
cyklus hliníkových plechovek spotřebovává nejvíce 
energie a je nejvyšším producentem nebezpečného 
odpadu.

Skleněné láhve
Oproti tomu sklo je neomezeně recyklovatelný 

materiál, vyrobený z tuzemského sklářského písku, 
vápence a znělce. Střepy rozbitých skleněných lahví 
při přidání do sklářského kmene snižují energetickou 
náročnost tavení stejně jako spotřebu primárních 
surovin. Kvalita lahve vyrobené z primárních či 
druhotných surovin se v podstatě neliší. Ve výrobě 
lze použít až 90 % střepů (v ČR obvykle kolem 50 %). 
Při třídění skla je nutné dát velký pozor na čistotu. 
Důležité je také zvlášť třídit sklo bílé a barevné. 
Nevýhodou skla je jeho hmotnost. Z ekologického 
hlediska jsou tedy pro sklo značně nevýhodné velké 
dopravní vzdálenosti (více než 400 km od místa 
výroby do místa spotřeby). Nejvyšší spotřeba vody 
je spojena s životním cyklem nevratných skleněných 
obalů. Nevratné skleněné obaly mají nejvyšší poten-
ciální dopad na globální oteplování a acidifikaci. Ve 
vratných lahvích se nyní prodává převážně pivo, min-
erálky v malých objemech do restaurací a některé 
minerálky a mošty.

Pivní láhev je nádoba určená na dlouhodobé 
skladování piva. Skleněné pivní láhve jsou, stejně 
jako skleněné láhve pro jiné nápoje, obvykle uza-
vírány kovovým korunkovým uzávěrem s plastovým 
či korkovým těsněním, historické skleněné láhve 
měly kovovo-porcelánové třmenové uzávěry, k nimž 
se někteří výrobci u lepších piv vracejí. Vratné lahve 
slouží pro opakované plnění a distribuci. V průměru 
se použijí 8 až 10krát. Když dojde k nadměrnému 
opotřebení, což odhalí specialisté při skenování, 
vyřadí je a následuje odvoz do skláren k recyklaci. 
(MH)

www.eckralupy.cz
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Bylinkové polštáře pro 
bezstarostný spánek

Pro výrobu polštářků nebudete nutně potřebovat 
vlastní zahradu. Potřebné sušené bylinky jsou snadno 
dostupné v kamenných i internetových obchodech. 
Bylinkové polštářky pak nejsou žádnou novinkou – 
existují už stovky let. První doložená zmínka pochází z 
16. století, ale dá se předpokládat, že je lidé používali 
už mnohem dříve. Lékaři je kdysi používali nejen 
na nespavost a léčbu různých slabostí, ale také pro 
odvrácení zlých duchů nebo pro vyvolání věšteckých 
snů.

Při výběru vhodných bylinek je potřeba individuál-
ní přístup. Nejspíš jste slyšeli, že vůně jsou hluboce 
spjaty s pamětí a emocemi. Důvodem je to, že část 
mozku, která zpracovává čichové vjemy, má na star-
ost také paměť a emoce. Proto existují určité vůně, jež 
mohou mít na daného člověka doslova terapeutický 
účinek. Jednoduše zvolíte bylinku, kterou máte spo-
jenou s příjemnými zážitky a emocemi, a díky její vůni 
potlačíte pocity úzkosti, strachu a stresu.

Spánek je jednou ze základních lidských potřeb. Ne vždy ho ale máme dost, a ne vždy 
spíme tak, abychom načerpali dost sil. Však to znáte sami – časné stávání, pozdní 
chození do postele, přes den si dopřejeme několik káv a k tomu všudypřítomný stres. 
Jestli chcete spát „jako po kamilkách“, vyzkoušejte bylinkové polštářky, které si zvládnete 
hravě vyrobit sami a usnete díky nim raz dva.

Oblíbenou přísadou je do bylinkových polštářů 
například chmel, sušený heřmánek, levandule, růže  
a různé druhy máty.

Jak si vyrobit bylinkový polštářek
Vezměte dva stejně velké kusy látky a sešijte je 

buď šicím strojem nebo ručně – podle toho, co je 
vám příjemnější. Velikost je pak úplně na vás. Ob-
líbený je například dlouhý, tenký polštář nebo menší 
čtvercové polštářky, kulaté polštáře a polštáře ve 
tvaru srdce – zkrátka podle fantazie.

Co budete potřebovat
•	 dva kusy látky o délce 30 cm a šířce 10 cm  

a 1,5 cm
•	 sušený chmel bez listů a stonků
•	 sušené květy heřmánku
•	 sušené levandulové pupeny
•	 sušené okvětní plátky růže
•	 sušené lístky máty
•	 šicí stroj nebo jehla a nit
•	 žehlička

Jak na to
Sešijte dlouhé strany dvou kusů látky k sobě tak, 

abyste vytvořili trubičku. Začistěte konce a pře- 
žehlete. Sešijte jeden z konců, aby vám vznikl uza-
vřený povlak. Naplňte polštář sušenými bylinkami 
a vše pořádně promíchejte. Zároveň si nechejte 
dost prostoru pro zašití otevřeného konce. Zašijte 
otevřený konec – pořádně, ale ozdobným stehem, ať 
to hezky vypadá. Případně, pokud máte s šitím věští 
zkušenosti, zaopatřete polštářek zipem. Až bylinky 
vyvanou, případně budou hodně rozmělněné, jedno-
duše je vyměňte za nové.

Přejeme klidný a pohodový spánek!
https://www.nazeleno.cz/
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Echinacea – skvělý lék na 
nachlazení i chřipku
Spolu s podzimem nám začíná i období nejrůznějších nachlazení a chřipek. Proto 
neuškodí sáhnout po účinných bylinných pomocnících, kteří nám pomohou posílit náš 
imunitní systém. Jedním z nich je echinacea. Podívejte se spolu s námi na to, jak vám 
může pomoci a jak si z ní připravit například šikovnou tinkturu.

Echinacea je jednou z nejlepších bylinek přírodní 
medicíny. Lidem totiž pomáhá se rychleji vyrovnat 
s nachlazením, chřipkou, posiluje imunitní systém  
a brání vzniku a šíření virů v těle. Nemá žádné vedlejší 
účinky a bez obav ji mohou užívat i děti.

Jak si vyrobit echinaceovou tinkturu
Na výrobu 360 ml tinktury budete potřebovat:
•	 ½ šálku (asi 40 g) sušeného kořene echinacey
•	 ½ šálku (asi 20 g) celých sušených květů
•	 1 ½ šálku (asi 360 ml) neutrálního destilátu 

(například vodky). Pokud nechcete tinkturu 
připravovat s alkoholem, případně ji chcete dá-
vat dětem – nahraďte alkohol v receptu rostlin-
ným glycerinem.

Kořen, květy a alkohol dejte do sklenice o objemu 
0,5 l. Sklenici zakryjte víkem a pořádně protřepejte, 
aby se vše dobře promíchalo.

Umístěte sklenici na chladné a tmavé místo na 
dobu 4 až 6 týdnů. Po dané době bylinky sceďte přes 
jemné sítko. Tinkturu přelijte do malých lahviček s ka-
pátkem pro její snadné použití.

Užívání tinktury
Při prvních příznacích nachlazení nebo chřipky 

si dopřejte 1 čajovou lžičku tinktury 2krát až 3krát 
denně. Tinkturu si můžete dát klidně přímo, nebo ji 
smíchat s vodou či čajem.

https://www.nazeleno.cz/

Zelená domácnost
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EKOtipy

Někteří lidé ve snaze chovat se ekologicky nasta-
vují u své myčky co nejkratší mycí program. Logiku 
to má: přístroj přeci běží kratší dobu, tudíž zákonitě 
spotřebuje méně energie a vody. Jenomže ono to 
jako na potvoru takhle neplatí. Krátký mycí cyklus 
totiž dožene chybějící čas větším množstvím vody 
a hlavně její vyšší teplotou. A ohřev vody je největší 
žrout elektrické energie. Výjimka: jistě, pokud si 
ohříváte vodu slunečním kolektorem, pak vás energie 
na ohřev vody netrápí.

Jaká je rada? Nejúspornější je standardizovaný 
mycí cyklus označovaný jako ECO. Myje nádobí 
podstatně déle, ale spotřebuje méně vody a ele-
ktrické energie. Zpravidla. Výjimkou jsou některé 
opravdu moderní přístroje, které umí rychlý cyklus 
a přitom spotřebují méně (!) energie, než standardní 
ECO program, jen spotřeba vody stoupne ze 6 na 10 l. 
Což ruku na srdce není žádná tragédie.

Čili pokud právě vybíráte myčku a víte, že děsně 
potřebujete používat jen rychlé programy, pak se 
zahloubejte do technických údajů myčky nebo si 
nechte takový model ukázat od prodejců.

Tipy, jak správně používat 
myčku nádobí
Na myčku nádobí nedáte dopustit. A protože jste od přírody ohleduplní, myslíte při 
používání myčky na ekologii a vždy volíte krátký mycí cyklus, aby toho myčka moc 
nespotřebovala. Jste bezpochyby skvělý člověk, ale děláte to špatně. 

Jenže! Krátké programy mají tu nevýhodu, že se 
při nich špatně rozpouštějí tuky, které pak mají ten-
denci se usazovat v myčce. Takže, když jedete krátké 
programy, pak musíte myčku častěji čistit. Myčku 
je samozřejmě nutné čistit i při používání ECO pro-
gramu, jenom je to méně často (typicky jednou za 
měsíc). Jak se myčka správně čistí najdete v návodu 
od výrobce, ale zpravidla pustíte program s nejvyšší 
teplotou. Výrobci doporučují používat i speciální 
čisticí prostředky.

Tip pro lidi, kteří mají tzv. noční tarif. Náklady 
na provoz myčky můžete trochu snížit tím, že ji bu-
dete spouštět na noc. Většina myček má možnost 
opožděného startu. Pokud si právě jdete koupit 
myčku a víte, že budete noční tarif využívat, pak se 
zajímejte o to, aby myčka byla co nejméně hlučná. 

A teď něco ze života. Unijní studie ke směrnici  
o ekodesignu z roku 2007 obsahuje údaje z průzkumu, 
jak se myčky používají mimo laboratoře výrobců. 
Tedy u nás doma. A ukázalo se, že v domácnostech je 
spotřeba vody a elektrické energie až o čtvrtinu větší, 
než v ideálních podmínkách u výrobců. Je to kvůli 
nám, lidem.

Největší nadbytečný podíl spotřebované ener-
gie a vody souvisí s tím, že řada lidí nádobí před 
uložením do myčky opláchne teplou vodou. Podle 
výrobců myček to u moderních myček není nutné. Je 
samozřejmě nutné odstranit nedojedené knedlíky, 
ale s normálně dojedeným talířem si myčka poradí. 
Výjimka: některé starší modely myček jsou trochu 
fajnovější a nemají tak dokonalý způsob mytí. U nich 
je nutností nádobí předem opláchnout. Jestli je to 
zrovna váš případ zjistíte snadno všednodenní praxí. 
Pokud už musíte oplachovat nádobí, opláchnete ho 
ve studené vodě. Nebo ještě lépe, použijte stěrku. 

Celý článek
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